
وظيفه حمايت از جوان هاي مؤمن و انقلابي
رهبر معظم انقاب اس��امي، در ديدار جمعي از نخبگان بس��يجي و 
مدال آوران علمي دانشگاه صنعتي ش��ريف فرمودند: »من جوان هاي 
مؤمن و انقابي را بسيار دوست دارم و از آنها، در هركجا باشند پشتيباني 
مي كنم و وظيفه رؤسا و مسئولين دانشگاه ها و وزراي مربوطه، حمايت 

مضاعف از جوانان مؤمن و انقابي در دانشگاه ها است.« 
اش��اره معظم له به اينكه مسئولان كش��ور به خصوص در دانشگاه ها و 
وزارتخانه ها موظف به حمايت از جوان هاي انقابي هس��تند، اش��اره 
لطيفي است به رويكردي ناصواب در برخي دانشگاه ها خصوصاً برخي 
از مسئولان كه به جاي تكريم جبهه جوانان مؤمن انقابي، با روش هاي 

مختلف، تاش مي كنند آنها را به حاشيه ببرند. 
مروري ب��ر بيانات رهبر معظم انقاب اس��امي طي چند س��ال اخير 
به خوبي نشانگر آن است كه كليدواژه اساسي »جبهه مؤمن انقاب« و 
»جوانان انقابي« كه هر دو بار معنايي مشابهي دارند، در بيان معظم له 
بسيار برجسته شده است، به گونه اي كه مي توان گفت در منظومه فكري 
ايش��ان، جايگاه ويژه اي براي اين نيروي عظيم اجتماعي، تعريف شده 
است. تأكيد ايش��ان بر رضايت از اقدامات اين جبهه عظيم در سراسر 
كشور از يك سو و نيز ناخرسندي ايش��ان از برخي نامايمات از سوي 
برخي مسئولان و تريبون ها در برابر اين جريان مي تواند نشانگر اهميت 

اين موضوع در ميان دغدغه هاي رهبر معظم انقاب باشد. 
اما در اين ميان نوع رويكرد برخي مسئولان و به خصوص دولتمردان در 
مواجهه با اين جريان علمي، اجتماعي، فرهنگي و انقابي حائز اهميت 
اس��ت. طبعاً انتظار رفته و مي رود كه با توجه به هم راستايي اقدامات 
جبهه جوانان مؤمن انقابي با اهداف عالي انقاب اسامي، اين جريان 
و فعاليت هاي آن موردحمايت تمام عيار مسئولان اجرايي كشور قرار 
گيرد. با اين  حال به خوبي روشن اس��ت كه حمايت چنداني در بسيار 
از بخش هاي ذي ربط از اين فعاليت ه��ا انجام نمي گيرد. حتي گاه آش 
چنان شور مي شود كه برخي مديران مياني مسئول، رسماً از حمايت از 

فعاليت هاي علمي و فرهنگي انقابي استنكاف مي كنند!
اما كار به همين جا ختم نمي ش��ود، نه تنها حمايت مشاهده نمي شود، 
گاه اين فعاليت ها توسط برخي مسئولان، گستاخانه مورد حمله قرار 
گرفته و با برچسب هايي از قبيل افراط و تندروي تخطئه مي شود. به طور 
مشخص مي توان گفت در چهار سالي كه از عمر دولت يازدهم مي گذرد، 
در بخش هايي از قوه مجريه چنين رويكردهايي مش��اهده مي ش��ود. 
نگارنده كه سال هاست با محافل دانشجويي و دانشگاه ها مرتبط هستم، 
روزي را س��پري نمي كنم، مگر آنكه خبر تلخي از س��نگ اندازي هاي 
برخي مديران در دانش��گاه ها و خارج از دانش��گاه ها در مسير اقدامات 
جوانان مؤمن انقابي بشنوم و اين قصه پرغصه اي است كه تطويل آن 

مجالي فراخ تر مي طلبد. 
اينك��ه چرا بخش��ي از مديريت اجراي��ي و به طور مش��خص در دولت 
يازدهم نمي خواهد با جبهه جوانان انقابي از س��ر آش��تي درآيد و در 
برابر انتقاد و پيشنهاد مشفقانه آن با خضوع و فروتني برخورد كنند را 
مي توان به حساب نوع سلوك سياسي و سعه صدر برخي مديران و نيز 
انتقادپذيري شان گذاشت، اما آس��يب چنين رويكردي در قوه مجريه 

چيزي نيست كه بتوان از كنار آن به راحتي گذشت. 
همان گونه كه در بي��ان حضرت آي��ت الله خامنه اي نيز م��ورد تأكيد 
واقع ش��ده بود، امروز كش��ور بيش از هر زمان ديگري به حفظ روحيه  
انقابي نيازمند اس��ت و ش��ايد بتوان گفت اين روحيه مهم ترين مانع 
در برابر نفوذ نظام سلطه و امريكاست. نيك مي دانيم كه اين روحيه در 
جبهه مؤمن انقابي متراكم و اثربخ��ش بوده و از طريق همين جريان 
مؤثر اجتماعي است كه اين تفكر، گفتمان و روحيه در جامعه تقويت و 
نهادينه مي شود. عاوه بر اينها مسير پيچيده و دشوار پيشرفت علمي 
كشور به همت همين س��نخ از جوانان هموار شده و اگر اقتداري براي 
كشور در اين حوزه ايجاد ش��ده، مديون تاش هاي مؤمنانه و جهادي 

اين جوانان است. 
اينك كه بيش از هر زمان ديگري، به حفظ و تقويت موضع و اقدامات 
جبهه جوانان مؤمن انقاب اس��امي نيازمنديم، با تأس��ف بايد گفت 
نيروهاي مؤثر ديگري كه بعضاً در مسندهاي اجرايي نيز قرار گرفته اند، 
كمر همت به خنثي س��ازي اين فعاليت ها بس��ته اند و ان��رژي خود را 
مصروف بي اثرسازي اقدامات انقابي مي كنند. در مواجهه با اين رخداد 
تأس��ف برانگيز، بايد اولاً جبهه مؤمن انقابي را به ادامه اين راه خير و 
صاح دعوت كرد و توصي��ه نمود اين نامايمات، آنها را از اين مس��ير 
بازندارد و ديگر دعا كرد هدايت هاي الهي همه آناني را كه دانس��ته يا 

نادانسته به خطا مي روند، به راه صواب بازگرداند. 

باهنر: پايگاه رأي روحاني ريزش كرده است
آم�ار روحان�ي ري�زش ك�رده و طبيع�ي اس�ت ك�ه ب�ه برخ�ي 
اه�داف خ�ود رس�يده و ب�ه برخ�ي ه�م نرس�يده باش�د. 
محمدرضا باهنر در نشست خبري در خبرگزاري فارس اظهار داشت: 
رگه هاي كم رنگي در بين اصاح طلبان وجود دارد كه برخي ديگر از 
افراد را مطرح مي كنند كه رگه هاي قدرتمند در جريان اصاح طلبان 
نيستند، شايد يكي را جامع تر و رأي آورتر از روحاني نداشته باشند. 
وي ادامه داد: يك مظلوم نمايي هايي براي دولت يازدهم مي خواستند 
به وجود آورند و اخباري را مطرح مي كردند كه صاحيت نمي گيرد 
و اينها در راس��تاي مظلوم كردن دول��ت بود. باهنر ب��ا بيان اينكه 
اصاح طلبان از روحاني عبور نمي كنند، افزود: آمار روحاني ريزش 
كرده و طبيعي است كه به برخي اهداف خود رسيده و به برخي هم 

نرسيده باشد.
 برخي مس��ائل مانند اشتغال و ركود ش��ايد به ذائقه مردم ننشسته 
باشد و ذائقه مردم از اينها و بيكاري در كشور تلخ است و نگراني عمده 
خانواده هاي ايراني است و خيل عظيم فارغ التحصيان جوياي كار 

در خانواده ها وجود دارند.
 باهنر گف��ت: صحنه انتخابات در كش��ور ما مخصوصاً در رياس��ت 
جمهوري يكي دو ماه آخر ش��كل گرفته تند و س��ريع مي ش��ود و 
ريزش ها و رويش ها بيش��تر خودنمايي مي كند. اگر رقباي روحاني 
به يك رقي��ب كارآمد و توانمند و معقول برس��ند كار براي روحاني 
مقداري س��خت خواهد ش��د اما فعاً اكثر اصاح طلب ها آلترناتيو 

براي وي ندارند.
 وي در ادامه با اش��اره به حماس��ه نهم دي گفت: حصر سران فتنه 
اوج عطوف��ت نظام در مورد اينهاس��ت و اگر محاكمه ش��وند حتماً 
مجازات س��ختي در انتظار آنها خواهد بود. دبيركل جامعه اسامي 
مهندسين اظهار داشت: در اين حماسه كل ايران از جا كنده شد و در 
اظهارنظرها مي ديدم كه رأي به رئيس جمهور منتخب نداده بودند و 
به رقيب داده بودند اما در حماسه نهم دي شركت و فتنه و فتنه گران 
را محكوم و بيعت مجددي با نظام، رهبر انقاب و نهادهاي حكومتي 
كردند و به همين دليل مدعي هس��تيم كه نهم دي و داستان فتنه 
88 بايد زنده مانده و به نسل هاي آتي منتقل شود. وي افزود: براي 
جلوگيري از اين فتنه ها حماسه نهم دي را گرامي مي داريم و فتنه 
و فتنه گران و س��رانه فتنه را محكوم مي كني��م. باهنر در خصوص 
كاندي��داي اصولگرايان براي انتخابات رياس��ت جمه��وري گفت: 
تنوع كانديداها در آغاز انتخابات مذموم نيست و مي تواند ممدوح و 
نتيجه كثرت باشد و كار را جلو ببرد. وي در عين حال تصريح كرد: 
كانديداي نهايي جبهه پيروان همان گزينه جبهه مردمي نيروهاي 

انقاب است. 
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رئيس قوه قضائيه:
 مردم بدانند  دولت پيگير دلارهاي  زنجاني نيست

اين انتظار از رئيس قوه قضائي�ه مي رفت كه يك 
بار براي هميشه به آنها  كه خود را شاكي و مدعي 
پرونده بابك زنجاني مي دانند، پاسخ روشني دهد. 
بابك زنجاني در اين چند سال به نوعي بلاگردان 
دولت ش�ده اس�ت و هر وقت بحراني مثل ركود و 
بيكاري يا حقوق هاي نجوم�ي و بدعهدي امريكا 
در برج�ام گلوي دول�ت را مي فش�ارد، ناگهان از 
اين گلو صداي »واويلا بابك« ش�نيده مي ش�ود! 
در حالي كه همين باب�ك در دادگاه هايش مدعي 
كمك چند ميليارد تومان�ي به تبليغات انتخاباتي 
رئيس جمهور حاضر شده است و آن طور كه آيت الله 
آمل�ي لاريجاني مي گوي�د، دولت باي�د از طريق 
ديپلماسي، دلارهاي زنجاني در خارج از كشور را 
رديابي مي كرد كه در اين كار سستي كرده است.  
پرونده بابك زنجاني، پرونده پيچيده اي است و براي 
قوه قضائيه و مردم و البته براي دولت، مهم تر از همه 
بازگشت نزديك به 3 ميليارد دلار اموال بيت المال 
است اما سوءاستفاده سياسي از اين فرد و به ميدان 
آوردنش در بزنگاه هاي خاص مورد نظر دولت، اين بار 
رئيس قوه قضائيه را به آن واداشت تا بخشي از پشت 
صحنه اين پرونده را بازگو و تهديد كند اگر مدعيان 
بخواهند، حاضر است همه كساني كه در دادگاه از 
آنها اسمي آمده اس�ت، احضار و بازجويي و حتي 
بازداشت ش�وند تا معلوم شود كه قضيه چيست.
رئيس جمهور چهارش��نبه هفته گذشته در نشست 
تخصصي جامعه نظارت و بازرس��ي دولت گفته بود: 
»هرچند دستگاه قضايي به اين موضوع )پرونده بابك 
زنجاني( رسيدگي كرده و به حكمي رسيده  است، اما 
سؤال مردم همچنان باقي است و مي خواهند بدانند 
آن پول كجاس��ت و چه كس��اني آن ف��رد را كمك  و 
همراهي كرده اند؟ از ابتداي رسيدگي به پرونده اين 
فرد، پيشنهاد كردم قبل از اينكه وي در اختيار  دستگاه 
قضايي قرار گيرد، در اختيار وزارت اطاعات باش��د و 
پس از روشن شدن موضوع براي رسيدگي به  دادگاه 
برود.   انتظار مردم اين است كه ماجرا برايشان روشن 
شود و من به عنوان نماينده  ملت ايران و مسئول اجراي 
قانون اساسي اعام مي كنم كه در پرونده هاي مهم كه 
ميلياردها اموال عمومي  مردم در آنها حيف و ميل شده، 

بايد به سؤالات مردم پاسخ داده شود.« 
مس��ئولان دولتي پيش از اين باره��ا در اظهار نظر 
پيرامون پرونده بابك زنجاني به گونه اي عمل كرده 
بودند كه گوي��ي در مقام مدعي هس��تند و دولت 
گذشته يا دس��تگاه هاي ديگر در اين پرونده يگانه 
مقصر حيف و ميل اموال بيت المال هستند، حال 
آنكه آيت الله آملي لاريجاني در واكنش به سخنان 
رئيس جمهور ضمن اشاره به اين نكته كه تاكنون 
به خاطر برخي ماحظات تحفظ هايي داشته است، 
پرده از واقعيات ديگري برداشت كه تا حالا مكتوم 
مانده بود. از اين رو با صراحت بيشتري عنوان كرده 
كه اين قوه در پرونده موردنظر نه تنها متهم كه مدعي 
است و كم كاري در زمينه بازگرداندن پول هاي بابك 
زنجاني در خارج از كش��ور را متوجه دستگاه هاي 

دولتي از جمله وزارت امور خارجه مي داند. 
به گ��زارش اداره كل روابط عمومي ق��وه قضائيه، 
آيت الله آملي لاريجاني در جلس��ه مسئولان عالي 
قضايي، س��ال نوي ميادي را ب��ه همه هموطنان 
مسيحي و مسيحيان سراسر جهان تبريك گفت و 
ابراز اميدواري كرد كه سال جديد ميادي، سرشار 
از س��عادت و بهروزي و به دور از ظلم و بي عدالتي 
در اقصي نقاط جهان باشد. آيت الله آملي لاريجاني 
با اشاره به جنايات غرب در س��وريه، فلسطين و ... 
ابراز اميدواري كرد كه حكام غربي در سال جديد 
ميادي، تعاليم الهي حضرت مسيح )ع( را گرامي و 
بزرگ بدارند و با تبعيت واقعي از اين تعاليم، گامي در 

جهت سعادت مردم خود و سراسر جهان بردارند. 
     كارنامه روش�ن ما در برخورد با مفاس�د 

اقتصادي
رئيس ق��وه قضائيه در بخش ديگري از س��خنان 
خود، كارنامه قوه قضائيه خصوص��اً در برخورد با 
مفاسد اقتصادي را بسيار روش��ن توصيف كرد و 
گفت: كارهايي كه قوه قضائيه در اين سال ها انجام 
داده در گذش��ته سابقه نداش��ته، مثل رسيدگي 
به پرونده هاي كاني چون پرونده فس��اد 3هزار 
ميليارد توماني يا پرونده بابك زنجاني كه با حجم 
زياد مورد رسيدگي قرار گرفته است. البته اين دو 
پرونده نيز به خاطر كان بودن اينقدر برجسته شد 
وگرنه دهها و صدها پرونده قابل توجه ديگر در قوه 
قضائيه دائماً رسيدگي مي شود و حقوق بيت المال 
و اموال صاحبان حق به آنان باز مي گردد. آيت الله 
آملي لاريجان��ي افزود: قوه قضائي��ه در چارچوب 
وظايف خود، كارش را دنبال مي كند و هرگز در پي 
اين نيست كه رسيدگي عادلانه را آلوده به برخي 

تبليغات ناصحيح و نادرست كند. 

    قضاوت ه�اي مبتني بر تبليغات رس�انه اي 
نداريم

رئيس ق��وه قضائيه تصري��ح كرد: گاه��ي از ناحيه 
افراد مختلف، بدون اطاع يا با اطاع و متأس��فانه با 
مقاصد سوء، به قوه قضائيه تعرض مي شود كه اين 
بي انصافي ها به هي��چ وجه قابل قبول نيس��ت. در 
پرونده فساد 3 هزار ميلياردي، كار قوه قضائيه بسيار 
عظيم بود كه متأسفانه هنوز ابعاد آن به اندازه كافي 
تبيين نشده است. در پرونده بابك زنجاني نيز بنده 
از سخنگوي قوه قضائيه خواس��ته ام كه در فواصل 
مختلف، زحمات قوه قضائيه را در اين پرونده كه چند 
هزار ساعت نفر كار برده است، براي مردم تبيين كند.  
آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه دستگاه قضايي 
براساس اسناد و مدارك به پرونده ها رسيدگي مي كند 
و قضاوتش مبتني بر ادعاهاي روزنامه ها و رسانه ها 
در مورد افراد نيست، اظهار كرد: كساني كه مرتكب 
مفاسد اقتصادي مي ش��وند، راه ها را مي شناسند و 
سختي كار دستگاه قضايي نيز در برخورد با چنين 
پرونده هايي دقيقاً همين است. خيلي از اموال اين 
افراد به نام ديگران اس��ت. در پرونده فس��اد 3هزار 
ميلياردي، قوه قضائيه با صرف ساعت ها وقت از ناحيه 
كارشناسان موضوع را پيگيري و اموال را رديابي كرد 
تا بتواند مستنداً بگويد اين اموال متعلق به متهم است 
و اين شخص، اين اموال را از دولت و بانك ها گرفته 
و بايد برگرداند. رئيس دستگاه قضايي تصريح كرد: 
اين از افتخارات قوه قضائيه اس��ت كه عمده اموال 
در اين پرونده بازگردانده شد و بقيه  آن هم موجود 
اس��ت كه قطعاً باز مي گردد. نكته مهم تر اين است 
كه با تدبير و صرف وقت نگذاشتيم كارخانه هايي كه 
مربوط به اين شخص است، تعطيل شود و كارگرانش 
بيكار شوند. در حال حاضر اكثر اين كارخانه ها فعال 
هستند و دادس��تاني در اين زمينه زحمات زيادي 

كشيده است. 
    اولويت ما بازگرداندن اموال بيت المال بود

آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينك��ه عملكرد قوه 
قضائيه نبايد به گونه اي نادرس��ت زير سؤال برود، 
راجع به پرونده بابك زنجاني افزود: اين شخص اموال 
دولتي زيادي را به يغما برده است. البته خودش در 
ابتداي كاري گفت من طلبكار از دولت هستم ولي 
بررسي ها نشان داد كه اين سخن، نادرست و او بيش 
از 2ميليارد دلار به نظام بانكي كشور و شركت هاي 
وزارت نفت بدهكار است. رئيس قوه قضائيه گفت: 
اولين كاري كه قوه قضائيه انجام داد اين بود كه اجازه 
نداد اين شخص از كشور فرار كند. دستگاه قضايي 
زماني به سراغ اين شخص رفت كه مستندات موجود 
را هم در اختيار نداشت اما به دليل توجه اتهام به او، 
اين شخص را مورد پيگرد قرار داد و سپس در مراحل 
تحقيقات و رس��يدگي، مس��ير را براي بازگرداندن 

اموال، دنبال كرد. 
آيت الله آملي لاريجاني خاطرنشان كرد: نكته مهم 
اين است كه ما هم بايد بحث كيفري  را در اين پرونده 
دنبال مي كرديم، هم بحث حقوق��ي را. آنچه كه از 

ابتدا غرض و هدف اصلي ق��وه قضائيه بود و براي ما 
در اولويت قرار داشت، بازگرداندن اموال به بيت المال 
بود. و بحمدالله تاكنون بيش از 2هزار ميليارد تومان از 
اموال شناسايي و به بيت المال باز گردانده شده كه رقم 

كوچكي نيست و كار كوچكي هم نيست. 
    در پرونده بابك زنجاني هيچ مسئله مخفي 

نداريم
رئيس دستگاه قضايي با انتقاد از برخي اظهارات اخير 
درباره پرونده بابك زنجاني، در سخناني صريح اظهار 
كرد: اينكه گاهي گفته مي شود پشت پرده اين پرونده 
چرا معلوم نشده و چرا قوه قضائيه پاسخگو نيست، 
حرف نادرستي است. اولاً عاوه بر حكمي كه راجع به 
اين شخص داده شده است، افرادي كه با اين پرونده 
مرتبط بودند از جمله برخي وزراي س��ابق، رئيس 
سابق بانك مركزي و ديگران مكرراً به دستگاه قضايي 
احضار شدند و ساعت ها مورد تحقيق و بازجويي قرار 
گرفتند. آنچه نبايد فراموش شود اين است كه اين 
پرونده همچنان مفتوح است و هيچ كس نگفته كه 
افراد مرتبط تبرئه شده اند يا برايشان قرار منع تعقيب 
صادر شده است. آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه 
تاش اصلي ما اين است كه اموال بيت المال بازگردد، 
هرگونه حاشيه سازي سياسي را مانع اين امر دانست 
و اظهار كرد: ما نه پرونده هاي مرتبط را بس��ته ايم و 
نه قصد عدم رسيدگي داريم، منتها اولين هدفمان 
بازگرداندن اموال مردم است و در اين زمينه هم هيچ 

مسئله مخفي نداريم. 
     براي حفظ آبروي افراد ادعاهاي زنجاني را 

علني نكرديم
رئيس دس��تگاه قضايي با ابراز تأسف از القاي برخي 
مسائل به گونه اي وارونه كه گويي قوه قضائيه قصد 
پرده پوشي دارد، اظهار كرد: البته ما حرمت بعضي ها 
را در اين پرونده حفظ كرده ايم. بابك زنجاني بسياري 
ادعاها را مطرح كرده كه ما براي حفظ آبروي عده اي 
و براي تحفظ بر قانون آنها را علني نكرده ايم. البته ما 
چون سخنان او را عين واقع نمي بينيم، دليلي ندارد 
كه هر آنچه مي گويد را بپذيريم. البته در وقت خود بايد 
تمام كساني را كه با اين موضوع مرتبط بوده اند، احضار 
كنيم اما در زمان فعلي كه مقص��ود اصلي بازگردان 
اموال است نمي خواستيم »حاشيه هاي فوق متن« 
درست كنيم. رئيس قوه قضائيه تصريح كرد: ما حرفي 
نداريم و مي توانيم تمام كس��اني را كه بابك زنجاني 
ادعاهايي در موردشان مطرح كرده است، احضار و در 
صورت لزوم بازداشت  كنيم تا معلوم شود كه قضيه چه 
بوده است. دهها قلم از اين قبيل ادعاها وجود دارد و 
هيچ اختصاصي هم به دولت سابق ندارد! اما تمركز ما 

عمدتاً بر بازگرداندن اموال به بيت المال است. 
     ماجراي ايجاد مانع برخي وزارتخانه ها در 

مسير پرونده 
آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه طوري القا مي شود 
كه گويي قوه قضائيه در اين پرونده، راه خودش را به 
تنهايي رفته و از كمك هاي وزارت اطاعات استفاده 
نكرده است، تأكيد كرد: گاهي انسان احساس مي كند 

جاي شاكي و مشتكي عنه عوض شده است! اتفاقاً ما 
شاكي هستيم. دليلش اين است كه در سال 92 بابك 
زنجاني بازداشت شده، در سال 94 آقاي رئيس جمهور 
در جواب نامه وزير اطاعات مطلبي نوشتند مبني بر 
اينكه خوب است پرونده در اختيار وزارت اطاعات قرار 
بگيرد. بنده هم دو سه روز بعد اين نامه را به دادستان 
ارجاع داده و تأكيد كردم كه پيشنهاد خوبي است و 
اين كار را انجام بدهيد، منتها بعد مش��خص شد كه 
موانعي وجود دارد كه مربوط به دستگاه قضايي نبوده، 
بلكه از ناحيه برخي وزارتخانه ها و افراد بوده اس��ت. 
رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه ان شاءالله به موقع در 
خصوص اين موارد توضيحات لازم ارائه خواهد شد، 
اظهار كرد: در طول سال 92 و 93 بيش از سي چهل 
جلسه مشترك بين دادستان، معاون وزير اطاعات، 
سازمان اطاعات سپاه و بانك مركزي برگزار شده و 
دائماً موضوعات را رصد مي كردند، حال چگونه ادعا 

مي كنند كه همكاري نشده است؟ 
    دولت چرا پول هاي زنجاني در خارج رديابي 

نكرد
آيت الله آملي لاريجاني با اش��اره به علت انتقادش از 
دولت در خصوص پرونده باب��ك زنجاني گفت: يك 
مسئله بس��يار مهم تر وجود دارد و آن اين است كه 
پول هايي كه به او به صورت ارز داده ش��ده، از طريق 
بانك مركزي و بانك هاي خارجي بوده است. بررسي 
و رديابي اين بخش از كار مرب��وط به وزارت خارجه 
است، ما مكرراً از ابتدا جلساتي در اين زمينه تشكيل 
داديم، سه سفر خارجي با حضور نماينده قوه قضائيه، 
وزارت خارج��ه، وزارت اطاعات و احتمالاً اطاعات 
سپاه انجام ش��د و دوس��تان به مالزي، تاجيكستان 
و تركيه س��فر كردند. رد پول هايي كه داده شده در 
اختيار بانك مركزي و وزارت خارجه اس��ت. بررسي 
و رديابي اين امور ديگر ربطي ب��ه قوه قضائيه ندارد. 
اگر پول در مالزي، چين، تاجيكستان يا تركيه به آن 
آقا واگذار شده يا به كسي كه او تعيين كرده، دولت 
به راحتي مي تواند از طريق ديپلماسي فعال رد اين 
پول ها را معلوم كن��د. رئيس قوه قضائيه تأكيد كرد: 
ما از اول گفتيم كه وزارت خارجه بايد پاي كار باشد. 
بايد از دولت هاي مذكور پيگيري كنند كه اين پولي 
كه بانك مركزي ايران به صورت دلار واريز كرده، كجا 

رفته است؟
    دولت به ج�اي پاس�خگويي وارونه نمايي 

مي كند
آيت الله آملي لاريجاني گفت: متأسفانه دولت به جاي 
آنكه پاسخگو باش��د، قضيه را وارونه جلوه مي دهد. 
آقايان در دستگاه ديپلماسي ظاهراً تمام توان خود 
را متوجه برجام كردند ك��ه آن هم نتيجه اش همان 
شد كه همه مي بينيم. به هر حال در عالم ديپلماسي 
كارهاي ديگري هم در كش��ور وجود دارد، از جمله 
همين موضوع كه كار دستگاه ديپلماسي كشور بود. 
از نهادهايي مثل وزارت اطاعات و وزارت خارجه به 
مالزي سفر كردند اما كسي به حرف شان اعتنا نكرد. 
آيا مقصر قوه قضائيه است؟ رئيس قوه قضائيه با بيان 
اينكه سخن گفتن از زبان مردم با نيات تبليغاتي كار 
صحيحي نيس��ت، تأكيد كرد: ما اتفاقاً معتقديم كه 
بايد براي مردم روشن ش��ود كه چه كسي كوتاهي 
كرده است؟ ان شاءالله سخنگوي قوه قضائيه با ذكر 
اسناد و تاريخ اقدامات، بيان خواهد كرد كه تا كنون 
چه كارهايي و به چ��ه ميزان در ق��وه قضائيه انجام 

شده است. 
     قوه قضائيه را ب�ا اهداف تبليغاتي تخريب 

مي كنند
آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه پس از بازگشت 
اصل اموال به بيت المال، قطعاً به حواشي اين پرونده 
نيز رسيدگي خواهد شد، خاطرنش��ان كرد: رديابي 
اموال بابك زنجاني در خارج از كش��ور با دولت است، 
نه با قوه قضائيه. چرا اين كار را انجام نمي دهيد؟ اين 
ارزها را بانك مركزي يا وزارت نفت يا ش��ركت نيكو 
كه تابعه وزارت نفت اس��ت، به كجا فرستاده و به چه 

كسي داده است؟ 
آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه متأسفانه رسم 
شده هر كسي از گوشه و كنار هر چه مي خواهد به 
قوه قضائيه نسبت مي دهد، اين كار را غلط دانست و 
تأكيد كرد: به جاي اينكه از خدمات كثير و بي شائبه 
دستگاه قضايي تقدير شود، متأسفانه شاهد اظهاراتي 
هس��تيم كه با اهداف تبليغاتي، قوه قضائيه را زير 
سؤال مي برد و به گونه اي القا مي كند كه گويي در 
پرونده هايي نظير پرونده بابك زنجاني هيچ كاري 
جز محكوم كردن متهم از س��وي دستگاه قضايي 
انجام نشده اس��ت! رئيس قوه قضائيه در پايان ابراز 
اميدواري كرد كه قواي كشور به دور از هياهوهاي 
تبليغاتي و رسانه اي، صرفاً در مسير خدمت به مردم 
گام بردارند و افراد نيز در بيان اظهارات شان جانب 

انصاف را رعايت كنند. 

 در تمناي يك دولت كارآمد
زماني كه عالم سياس��ت را از منظ��ر هر آنچه ك��ه غيردين مي گويد 
بنگريم، چيزي ج��ز تقاي مادي براي تصاحب دني��ا و رنگين كردن 
منافع ش��خصي و تمناي قدرت نخواهيم دي��د و اين همان موضوعي 
است كه انقاب اسامي در مقابل آن ايستاده است. حضرت امام)ره( 
مي فرمودند: »اس��ام دين سياس��ت اس��ت. اين نكته را هركس كه 
كمترين تدبري در احكام حكومتي، سياس��ي، اجتماعي و اقتصادي 
اسام بكند، آشكار مي گردد. پس هركه را گمان بر اين برود كه دين از 

سياست جداست، نه دين را شناخته است و نه سياست را.«
 تأس��ف آنجايي بايد خورد ك��ه درماندگي ع��ده اي در تلفيق دين و 
سياس��ت، آنها را به سراب سياست مي كش��اند و آنقدر به سياه نمايي 
مشغول مي ش��وند تا ذهن مردم را بر آنچه تا ديروز مثبت بوده است، 

تيره و از منفذ آن پلكاني به سمت قدرت پابرجا كنند. 
در اين س��ال هاي پس از پيروزي انقاب، برهه هاي مختلفي را براي 
تعيين رياست جمهوري س��پري كرديم و در هر س��الي عده اي عليه 
عملكرد عده موجود، پا به عرصه نهاده و حرف خود را به گوش عموم 
مي رس��انند و اگر مقبول بيفتد، پيروز مي شوند. رويه نادرستي كه در 
انتخابات هر دوره مي توان به عينه ديد، شعارهاي واهي و تخريب هاي 
ناشايست از گذشته است كه تقريباً به عنوان عرف، پيگيري مي شود 
و در اين ميان دولتي رو سفيد است كه اخاق و تقواي ديني را در عالم 
سياس��ت ورزي به طور كامل رعايت كند و اگر نقدي بر گذشته دارد، 
انصاف را چاشني آن كند و اگر ش��عاري دارد واقع بيني را بر آن چيره 
سازد. هر چه در اين كارزار سياسي، تفحص شود، هيچ سالي را به قدر 

سال 92 نمي توان يافت. 
شنونده اي كه پاي آن ادبيات مي نشس��ت، حداقل به گماني محتمل 
مي دانست كه اين گونه سخنان با مبناي عقلي و پشتوانه عملي گفته 
مي ش��ود و اندكي را منتظر اجرا ش��دن اين ش��عارها و وعده ها زمان 
صرف مي كرد ولي هر چه كه گفته ش��د، پس از سه سال و نيم، همان 
س��خن رئيس بانك مركزي ش��د كه صريحاً گفت »هيچ«. او در نقد 
دستاوردهاي برجام به امريكايي ها گفته بود كه »دستاوردي از برجام 
براي كشور حاصل نشده است و تقريباً هيچ نصيب ايران شده« و ما كه 
نظاره گر تحول داخلي و عملي ش��دن وعده هاي رئيس جمهور بوديم 
نيز امروز مي گوييم كه دس��تاورد دولت يازدهم در اين سه سال و نيم 

تقريباً هيچ بوده است. 
آري دستاورد دولت يازدهم براي معيشت مردم هيچ بوده است و اين 
نه از باب اين اس��ت كه دولت كاري صورت نداده است، بلكه آنچه كه 
هويداس��ت، راهي كه دولت براي تأمين معيشت مردم پيش گرفت، 

سري در ناكجاآباد درآورد كه امروز حاصلش را مي بينيم. 
 انتظار در سال 92 اين بود كه اين دولت حداقل در بهبود مسائلي كه 
نقد جدي به دولت قبل داش��ت، اندكي كوشا باش��د نه آنكه خود نيز 
همان راه را ادامه دهد و فقط ش��عارش را داده باشد. يكي از نقدهاي 
جدي روحاني به دولت قبل، نابساماني نرخ ارز بود و افزايش آن را باعث 
كاهش ارزش پول ملي خطاب كرد و از طرفي درآمد سرش��اري را به 
مردم وعده داد كه حتي به يارانه هم احتياج ش��ان نباش��د و مسكن و 
اشتغالي كه جوانان را براي پركردن سبد رأي روحاني مصمم تر كرد. 

و حال سه سال و نيم از عمر دولت مي گذرد و همه اهتمام دولت براي 
ارتباط با غرب براي بهبود اقتصاد و در پي آن دو سال ونيم، مذاكرات 
نفسگير -كه با اعتقاد كامل دولت به نتيجه دهي- انجام شد و مردم را 
به انتظار نتايج پر زرق و برق آن گذاشت و افسوس از آن نتيجه اي كه 
براي مردم ثمر نداشت. نرخ ارز كه در بي نهايت بي ثباتي خود دست و 
پنجه نرم مي كند و بازاري كه ركود بر آن حاكم بود به قهقراي تشويش 
و انفعال كشيده شده است و از سويي جيب ها خالي تر از آني است كه 
بتوان تصور كرد و اين ادعايي نيست كه نويس��نده انجام دهد و فقط 
كافي اس��ت رئيس جمهور محترم يك بار پياده به ميان مردم برود و 
نظرشان را نس��بت به عملكرد دولت خود جويا شود و خواهد ديد كه 
قريب به اتفاق، همه از فقر و نداري و بيكاري و نداشتن سرپناه شخصي 
مي نالند و آن شوق و اميدي كه اقبال مردم را در پاي صندوق هاي رأي 
به سمت ايشان كشاند، امروز ديده نمي شود. واقعيت اين است كه همه 
در تمناي يك دولت كارآمد هس��تند كه معيشت مردم را در حداقلي 
از شرايط بهبود ببخشد و اين نازل ترين انتظاري است كه مي توان از 
يك دولت منتخب داشت و مسئله اينجاس��ت كه اگر از راه ديانت به 
سياس��ت ننگريم، راه ناهمواري منتظر ما خواهد بود. اگر ناكارآمدي 
را در خود مي بينيم و اگر مي دانيم ش��عارمان هم وزن توانمان نيست، 
با صداقت بگوييم كه نمي توانيم و اين وظيفه ديني و شرعي است كه 
از پذيرفتن مسئوليت نامتناسب با توان، پرهيز كرد نه اينكه دست به 
شعارهايي بزنيم و انتظارات جامعه را از خود و اقدامات خود بالا ببريم 
تا يك وضعيت نابجا از خود به جاي بگذاريم.  هر آنچه پس از سال92 
رخ داد، ميداني بود براي به نمايش گذاشتن شعارهاي فضايي و بدون 
ضمانت اجرايي كه اينگونه به جامعه القا كرد كه صرفاً جهت پيروزي 
در انتخابات سراييده ش��ده اند و خوش��بختانه ملت به خوبي قدرت 
تمييز بين عملكرد خوب و نامناس��ب را دارند و نمي توان با آمارهاي 
غيرمنطقي و نامربوط به كف جامعه و معيشت ملت، عملكرد دولت را 
مناسب جلوه داد. براي اين مردم همين بس است كه پرداخت يارانه 
تبديل به شب عزاي دولت مي ش��ود ولي نجومي بگيران، جزو ذخاير 

نظام معرفي مي شوند. 
در منظومه و ش��اكله »سياس��تِ عي��ن ديانت«، هميش��ه حقايق و 
واقعيت ها را آن طور كه هس��ت جلوه دهيم و از آنچ��ه كه ماكياول از 
آن به نام سياست تعبير مي كند، پرهيز داريم و اين نگرش را كه رهبر 
معظم انقاب فرمودند: »حقيقتاً مردم ولي نعمت ما و كارگزاران اين 
نظام هستند. اين، تعارف نيست)69/9/14 (« بايد الگوي دولت كرد و 
مردم ولي نعمت دولت تلقي شوند و براي آسايش ملت بايد كار كرد و 
حكومت را به مثابه امانتي نگريست كه در اين باب مولا اميرالمومنين 
علي)ع( در نامه اي خطاب به اشعث بن قيس )استاندار منطقه بزرگ 
آذربايجان( مي فرمايد: »كاري كه به عهده توست نانخورش )طعمه( 

نيست، بلكه امانتي است بر گردنت.«

دولت با وجود ادعاي خود 
در حق احزاب وفاي به عهد نكرد 

حجت الاس�لام علي اكب�ر مرتض�وي كياس�ري ب�ا بي�ان اينكه 
دولت ب�ا وجود ادع�اي خود در حق اح�زاب وفاي ب�ه عهد نكرد، 
گف�ت: از آق�اي روحان�ي انتظار بيش�تري داش�تيم، متأس�فانه 
امروز ش�اهد اين هس�تيم ك�ه وزارت كش�ور هيچ پيش�نهادي 
درب�اره بودج�ه اح�زاب ب�ه مجل�س تقدي�م نك�رده اس�ت. 
به گزارش تسنيم حجت الاسام علي اكبر مرتضوي كياسري، دبيركل 
مجمع جانبازان انقاب اسامي عصر دوشنبه در جلسه شوراي مركزي 
خانه احزاب در تذكر ميان دستور خود، اظهار كرد: دولت يازدهم مدعي 
اس��ت كه در بحث تحزب اقدامات ويژه اي انجام داده ، اما حقيقت اين 
اس��ت كه دولت دهم كركره را پايين كش��يده بود و دولت يازدهم آن 

كركره را بالا كشيد. 
وي تأكيد كرد: از آقاي روحاني انتظار بيشتري داشتيم، متأسفانه امروز 
شاهد اين هستيم كه وزارت كشور هيچ پيشنهادي درباره بودجه احزاب 

به مجلس تقديم نكرده است. 
عضو ش��وراي مركزي خانه احزاب ايران تصريح كرد: دولتي ها در حق 
احزاب وفاي به عهد نكردند، احزاب از عملكرد دولت در حوزه سياسي 

راضي نيستند. 

محمدجواد اخوان

    خبر یک     

     بهارستان     

فرهاد نظريان ساماني

رئيس كميته هسته اي كميسيون امنيت ملي 
و سياس�ت خارجي مجلس عنوان كرد كه كار 
آژانس در س�ال ۲۰۱۶، كار راحت و سهلي بود، 
زيرا جمهوري اسلامي در اجراي توافق هسته اي 
به تمام تعهداتش به خوبي عمل كرد، از اين رو 
نظارت بر اج�راي آن، تهيه گ�زارش و ارائه آن 
كار آساني براي اين نهاد بين المللي بوده است. 
به گزارش خانه ملت، مجتبي ذوالنوري، با اش��اره 
به گزارش آژانس بين المللي ان��رژي اتمي درباره 
دس��تاوردهايش در س��ال 2016 گف��ت: يكي از 
محورهاي عملكرد آژانس در سال 2016، نظارت 

بر اجراي برجام از سوي ايران بود كه اين مسئله را 
مي توان يكي از وظايف مهم اين نهاد در سال گذشته 
دانست.  نماينده مردم قم در مجلس شوراي اسامي 
ادامه داد: كار آژانس در س��ال 2016، كار راحت و 
سهلي بود، زيرا جمهوري اسامي در اجراي توافق 
هسته اي به تمام تعهداتش به خوبي عمل كرد، از اين 
رو نظارت بر اجراي آن، تهيه گزارش و ارائه آن كار 

آساني براي اين نهاد بين المللي بوده است. 
وي گفت: مأموران و بازرسان آژانس براي بررسي 
وضعيت تأسيسات هسته اي ايران به صورت مداوم 
در كشورمان حضور فيزيكي داشتند و دوربين هاي 

آنها نيز به صورت آفاين عملكردها را مورد بررسي 
و نظارت قرار مي دادند.  ذوالنوري افزود: آژانس در 
بعد نظارت بر عملكرد ايران در اجراي برجام، از هيچ 
اقدامي بر اساس برجام فروگذاري نكردند و حتي 
فراتر از تعهدات و وظايف ش��ان عم��ل كردند و در 
اين عرصه نيز ايران رويكرد خوبي در اجراي توافق 
هسته اي داشت.  رئيس كميته هسته اي كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي مجلس ادامه داد: با 
توجه روند اجراي برجام از سوي جمهوري اسامي، 
آژانس مي تواند نظارت بر برجام را يكي از دستاوردها 

و نتايج عملكرد مثبت خود تلقي كند. 

آژانس بين المللي انرژي اتمي، در مقدمه گزارش 
خود به دس��تاوردهاي اين آژانس در سال 2016، 
از تهي��ه گزارش اصل��ي درباره تأيي��د و نظارت بر 
فعاليت هاي هسته اي ايران، اجرايي كردن متمم 
الحاقي ب��ه كنوانس��يون حفاظت فيزيك��ي مواد 
هس��ته اي)CPPNM( ، عكس العمل در مقابل 
شيوع بحران زيكا در امريكاي لاتين و حوزه كارائيب 
و نهايتاً ترويج راه حل هاي هسته اي امن براي تحقق 
توس��عه پايدار در سراس��ر جهان، به عنوان برخي 
از دس��تاوردهاي اصلي اين آژانس در سال 2016 

اشاره كرده است. 

ذوالنوري:  آژانس كار راحتي براي نظارت بر عملكرد برجامي ايران داشت


